
 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2017-02-02 
Nr 2 /2017 

 

  
 

 
  

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Sammanträde torsdag den 2 februari 2017 

kl. 18:30- 20:30 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8 A 

 
Ledamöter Ersättare 

Ulf Walther (S) ordf 

Gustav Johansson (M) vice ordf. 

Jimmy Lindgren (S) 

Fotios Stathis (MP) 

Ola Gabrielson (MP) 

Lars Sterneby (V) 

Jonas Nilsson (M) 

Peter Backlund (L) 

  
Tjänstgörande ersättare  

Bo Hansson (S) 

Gisela Norrman (S) 

Björn Wredberg (M) 

Elisabet Abelson (L) 

Claes Karlsson (KD) 
 

  

Oskar Rosén (S) 

Belinda Hallberg (MP) 

Sonja Wallbom (V) 

Lisa Palm (Fi) 

  

 

 

 

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Gunilla Ekstrand  

Kristina Goldring, Jeanette Holmqvist Leif Kananen, Ulrika Klemets,  

Agneta Stenborg, Karin Åberg, avdelningschefer, Pierre Persson, 

enhetschef 
 
Personalföreträdare 

Yvonne Enehall, Kommunal   

 
Justering 

2017-02-07 
 
 
 
Sekreterare 

 

 

 

Inga-Karin Mellberg 
 

 
Ordförande 

 
Vice ordförande 

Ulf Walther (S)  Gustav Johansson (M) 

  

 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2017-02-02 
nr 2/2017 

Sida 2 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Ulf Walther och vice ordföranden Gustav Johansson 

utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 

justering sker tisdag den 7 februari 2017. 
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§ 2   

Fastställande av dagordning 
 
Den utsända dagordningen godkändes med tillägg av ärende § 12.1. 

och nytt tjänsteutlåtande i ärende § 5. 
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§ 3   

 
Upprustning av Östberga torg – svar på medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget. 

 
 
 
Ärendet 

Ett medborgarförslag har inkommit till stadsdelsnämnden om 

upprustning av Östberga torg på så sätt att det på torget anläggs en 

marknadsplats samt permanenta stenbord och ombyggnation av 

trappan för att användas som scen och sittplats. Förvaltningen är 

positiv till förslaget att skapa nya typer av mötesplatser i Östberga 

centrum. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 16 januari 2017. 

Dnr 1.2.4.-725/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Cykelstråk i Östberga- svar på medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget. 

 
 
 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden har mottagit ett medborgarförslag där 

förslagsställaren föreslår en utökning av prioriterade cykelstråk i 

Östberga och ner mot Årstafältet för att öka attraktiviteten och 

tillgängligheten. Förvaltningen är positiv till förslaget att öka 

framkomligheten med cykel. Från januari 2015 ansvarar trafikkontoret 

för hela stadens cykelstråk. Trafikkontoret har tagit fram en cykelplan 

för hela stadsen som visar hur cykelfrågorna är planerade för 

stadsdelen.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 16 januari 2017. 

Dnr 1.2.4.-726/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   
 
Föreningsbidrag VT-2017 till föreningar med verksamhet 
för barn och ungdomar i Enskede-Årsta-Vantör 

 

Stadsdelsnämndens beslut 

 

1. Nämnden beviljar helt eller delvis bidrag till följande 

föreningar 

 

Rågsved IF beviljas bidrag med 50 000 kronor som stöd till 

”Drive-in friidrott”.  Del av ansökan avslås med 130 000 kronor 

då föreningen söker medel för övriga verksamheter från annan 

bidragsgivare. 

 

Föreningen Stacken beviljas bidrag med 35 00 kronor som stöd 

till arrangemangen Familjelekfys, Sago- och familjeyoga, Teater 

Bambino och Teater Barbara, samt Stackens springlopp. Del av 

ansökan avslås med 57 000 kronor då inköp av datorutrustning 

regleras av ett separat avtal med förvaltningen. 

 

Föreningen Årstafältets koloniområde beviljas bidrag med 25 

000 kronor som stöd till föreningens öppna familjearrangemang 

med ponny- och kamelridning. Del av ansökan avslås med 25 000 

kronor då aktiviteten delvis riktar sig till vuxna. 

 

Nya Rågsveds Folkets Hus beviljas bidrag med 25 000 kronor 

som stöd till föreningens välbesökta julevenemang som kommer 

många barn, unga och nyanlända till del i Rågsved med omnejd. 

Del av ansökan avslås med 15 000 kr eftersom arrangemanget 

även riktar sig till vuxna.  

 

Svensk-mongoliska föreningen för kultur, litteratur och 

tvåspråkighet beviljas bidrag med 16 500 kronor som stöd till 

föreläsningar och information för nyanlända barn och unga inom 

konceptet ”Nyckeln till framgång”.  Del av ansökan avslås med 

43 500 kronor då projektplanen delvis är ofullständig och oklar.  

 

 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2017-02-02 
nr 2/2017 

Sida 7 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

 

 

2. Nämnden avslår helt, med hänvisning till gällande riktlinjer, 

ansökningar från följande föreningar 

 

 Svea Sträng/Ung Utan Pung 

 Ung motiverad & ambitiös 

 

Ärendet 

Enligt stadsdelsnämndens riktlinjer för föreningsbidrag kan nämnden 

bevilja ekonomiskt bidrag till föreningar och organisationer vars 

verksamhet kompletterar och stödjer nämndens ordinarie verksamhet. 

Bidrag beviljas för verksamhet som bedrivs inom Enskede-Årsta-

Vantörs stadsdelsområde.  Förvaltningen föreslår att nämnden beviljar 

och avslår ansökningar om föreningsbidrag enligt förslag i 

tjänsteutlåtandet.   

 

Stadsdelsnämnden hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

den 2 februari 2017.   

Dnr 5.4.-647/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

 
Verksamhetsberättelse VB 2015 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd   

 
Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner verksamhetsberättelsen med bokslut 

2016 och överlämnar den till kommunstyrelsen. 

2. Stadsdelsnämnden begär ombudgetering med 0,2 mnkr för 

parkinvesteringsmedel. 

3. Stadsdelsnämnden godkänner förskolans kvalitetsredovisning 

2016. 

4. Beloppsgränsen för poster som har periodiserats manuellt 

fastställs till 20 000 kronor per tillfälle. 

5. Nämnden beslutar att ackumulerat netto om 54,2 mnkr avseende 

resultatenheterna överförs till 2017. 

6. Paragrafen justeras omedelbart 

  

 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden bidrar till kommunfullmäktiges fyra inriktningsmål 

och målen för verksamhetsområdena under 2016.  

Ett Stockholm som håller samman 

Ett klimatsmart Stockholm 

Ett ekonomiskt hållbart Stockholm 

Ett demokratiskt hållbart Stockholm 

Förvaltningen bedömer att kommunfullmäktiges fyra inriktningsmål 

uppfylls, att 20 av kommunfullmäktiges mål för verksamhetsområdet 

uppfylls och att övriga sex mål för verksamhetsområdet delvis uppfylls. 

Av nämndmålen uppfylls 27 och fem nämndmål uppfylls delvis. 

Merparten av indikatorerna uppfylls och samtliga aktiviteter har 

genomförts. Som grund för bedömningen utgår förvaltningen från arbetet 

som gjorts inom verksamheterna, resultat av indikatorer, nämndmål och 

aktiviter som utförts. 

Som en hjälp att uppnå de av kommunfullmäktige beslutade fyra 

inriktningsmålen har förvaltningen tre fokusområden: 

Attraktiv arbetsgivare 

Jämställdhet   

Bemötande 
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Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 januari 2017. 

Dnr 1.2.1.–005/2017  

 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Peter Backlund (L) 

”Vi Allianspartier menar att stadsdelen är betjänt av ett annat styre 

som kan leda stadsdelen framåt med alla medborgares bästa i fokus.  

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och 

där framtida generationer växer upp med jämlika livschanser kräver 

välfärd i världsklass. Tyvärr misslyckas den rödgrönrosa majoriteten 

med att finansiera kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg och 

socialtjänst. Trots skattehöjningar är uppräkningarna i den senaste 

budgeten alldeles för låga för våra kärnverksamheter. Majoriteten har 

mycket svår att få pengarna att räcka till. Att kombinera en ekonomi i 

balans med höga ambitioner i välfärden, utan skattehöjningar som 

hotar jobben och företagandet, är en svår uppgift. Men den är 

avgörande om Stockholm ska bli en stad som klarar integrationen av 

nyanlända och ger kunskap och framtidstro åt växande generationer, 

utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta ansvar för välfärden. 

 

Vi ser också hur valfriheten har tryckts tillbaka genom att 

välfungerande verksamheter återkommunaliserats av ideologiska skäl. 

Trots att vänstermajoriteten talar om att kvalitet ska vara den 

vägledande faktorn ser vi ofta hur kvalitet inte är en faktor i 

upphandlingsbeslut, utan att driftsform är det enda som styr. Det 

främsta exemplet i vår stadsdel är återkommunaliseringen av 

Högdalens vård- och omsorgsboende. Samtidigt sprider regeringen 

stor osäkerhet genom Välfärdsutredningens förslag om vinstförbud, 

vilket skulle få oöverskådliga konsekvenser för välfärdssektorn i 

Stockholm. 

 

Mottagandet av nyanlända är en prioriterad uppgift för nämnden. 

Stadsrevisorerna har pekat på allvarliga brister i stadens mottagande 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2017-02-02 
nr 2/2017 

Sida 10 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

som måste tas på stort allvar. I grunden måste situationen i 

socialtjänsten förbättras genom en minskad personalomsättning och 

bättre villkor för socialsekreterare. Det gigantiska underskottet för 

avdelningen Barn och Unga på 35 miljoner under 2016, visar att 

majoriteten inte förmår hantera ekonomin på området och där 

underskottet tvingar andra verksamheter att bidra för att täcka 

underskottet.  

 

Vår stadsdel upplevs idag otryggare än tidigare. Det har blivit 

skräpigare och många upplever att klottret har ökat. Människors oro 

för detta tar vi Allianspartier på allvar och vi menar att för lite gjorts 

för att komma tillrätta med dessa problem under året.  

 

Barngruppernas storlek i förskolan riskerar att öka på grund av de nya 

reglerna om rätt till heltid. Än har vi inte särskilt stora effekter, men vi 

kommer noga att följa utvecklingen vilka kostnader detta leder till. 

  

Trots de ekonomiska utmaningarna gör stadsdelsnämndens personal 

ett mycket gott arbete och förtjänar allt beröm för sina ansträngningar 

att få verksamheten att gå runt. 

 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på 

stadsdelsnämnden att prioritera. Mindre angelägna satsningar och 

projekt måste få stå tillbaka för att värna kärnverksamheterna. Tyvärr 

har majoriteten visat sig ha svårt att göra sådana prioriteringar. 

Symbolprojekt och perifera satsningar såsom medborgarkontor, 

medborgarvärdar osv har tillåtits tränga ut insatser som gör verklig 

skillnad för de barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. 

 

Allianspartierna kommer noga att följa verksamheten framöver. Vi ser 

att flera av de mål som majoriteten själva satt upp inte uppnås eller 

delvis uppnås. Förra året påstod majoriteten att endast 3 av målen inte 

uppnåddes fullt ut, medan stadens revisorer menade att det var 9. Vi 

förstår att det kan vara svårt beräkna i vilken grad målen uppnåtts när 

de så sällan är kvantifierbara. Det här året hoppas vi slippa 

överraskningar i form av att stadens revisorer underkänner hur målen 

uppnås. ” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i det särskilda uttalandet 

från (M), (L). 
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§ 7  

Kvalitetsgarantier 2017 

Stadsdelsnämndens beslut 
 
Stadsdelsnämnden fastställer kvalitetsgarantier för enheter vid 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning 

 
 
Ärendet 

En del i stadens integrerade ledningssystem (ILS) är så kallade 

kvalitetsgarantier. Kvalitetsgarantierna tar sin utgångspunkt i 

enheternas verksamhetsplaner och tilldelade resurser och ska tydligt 

beskriva enheternas åtaganden riktade till brukarna. Förvaltningen har 

stämt av att garantierna speglar enheternas verksamhetsplaner och är 

rimliga i förhållande till resurserna samt att de överensstämmer med 

nämndens mål för 2017. Förvaltningen föreslår att nämnden fastställer 

garantierna. Enheterna kommer därefter att offentliggöra dem. 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 13 januari 2017 

Dnr 1.1.1.-816/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8  

Utredning om möjligheterna för utökning av förskolan på 
Bägerstavägen 41- inriktningsärende 

Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningen får i uppdrag utreda möjligheterna till utökning av 

förskolan på Bägerstavägen 41 i Enskede genom nybyggnation. 

 

 
 
Ärendet 

Den befintliga förskolebyggnaden belägen på adressen Bägerstavägen 

41 i Enskede är i ett undermåligt skick. Grunden bedöms av SISAB 

vara en riskkonstruktion. Då ny bebyggelse planeras i närområdet 

bedöms efterfrågan av fristående förskolor vara hög. SISAB har 

presenterat två alternativ där befintlig byggnad rivs och ny eller nya 

uppförs på samma plats. Förvaltningen vill nu utreda detta vidare. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 17 januari 2017. 

Dnr 2.6.-709/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

Nybyggnation av förskola på Rämensvägen i kv. 
Glavsfjorden, Etapp 2 för Årstastråket - 
genomförandeärende 

 
 
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Förvaltningen får i uppdrag att bygga en ny permanent förskola 

bestående av sex avdelningar på Rämensvägen i kv. Glavsfjorden, 

Etapp 2 för Årstastråket. Detta förutsätter dock att 

kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner projektet.  

2. Stadsdelsnämnden hemställer hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott att  projektet godkänns. 

 

 
Ärendet 

I syfte att uppfylla barnomsorgsgarantin och tillgodose barnantalet i 

Årsta samt erbjuda moderna och energieffektiva lokaler föreslår 

förvaltningen att en ny permanent förskola byggs på Rämensvägen i 

kvarteret Glavsfjorden, Etapp 2 för Årstastråket. Förskolan kommer 

att bestå av sex avdelningar och sammanlagt kommer 108 barn att gå 

på förskolan. Den nya förskolan kan preliminärt stå färdig hösten 

2018.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 4 januari 2017. 

Dnr 2.6.-709/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2017-02-02 
nr 2/2017 

Sida 14 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 10   

Strategi för utveckling av fritidsgårdarna i Enskede-Årsta-
Vantör 

Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden antar strategin för utveckling av fritidsgårdarna i 

Enskede-Årsta-Vantör i enlighet med förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 
 

Ärendet 

Nämnden har i verksamhetsplan för 2016 uppdragit till förvaltningen 

om att ta fram en strategi för fritidsgårdarna. Strategin framställer 

fritidsgårdarnas utgångspunkter, mål och utmaningar. Strategin för 

utveckling av fritidsgårdarna i Enskede-Årsta-Vantör pekar på vad 

som behöver utvecklas i verksamheterna och ger förslag på vilket sätt 

det kan göras. Förvaltningens föreslår att handlingsplaner arbetas fram 

under 2017 på respektive enhet för att omsätta strategin i praktiken.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 19 januari 2017. 

Dnr 1.2.1.-026/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11  
 
Uppdragsbeskrivningar för nämndernas verksamheter i 
egen regi inom området funktionsnedsättning respektive 
socialpsykiatrin – svar till kommunstyrelsen  

 

Stadsdelsnämndens beslut 

Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på remissen 

”Uppdragsbeskrivningar för nämndernas verksamheter i egen regi 

inom området funktionsnedsättning respektive socialpsykiatrin”- svar 

på remiss dnr 159-1132/2016 

 

Ärendet 
Socialnämnden har efter uppdrag i budgeten för 2015 i samråd med 

kommunstyrelsen tagit fram uppdragsbeskrivningar för verksamheter i 

stadens egen regi inom området funktionsnedsättning och 

socialpsykiatri för insatser där valfrihet gäller.  

Förvaltningen ser positivt på att uppdragsbeskrivningar och 

överenskommelser utformas att gälla för egenregi verksamhet inom 

verksamhetsområdena funktionsnedsättning och socialpsykiatri.    

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 14 januari 2017. 

Dnr 1.5.1.-683/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12  
 
Gemensam upphandling av sommargårdsverksamhet 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Nämnden beslutar att delta i den gemensamma upphandlingen av 

sommargårdsverksamhet som genomförs av Södermalms 

stadsdelsförvaltning. 

2. Nämnden ger stadsdelsdirektören i uppdrag att fatta beslut i alla 

frågor rörande upphandlingen. 

3. Nämnden överlåter åt stadsdelsdirektören att i sin tur 

vidaredelegera beslutanderätten i upphandlingen av 

sommargårdsverksamhet till stadsdelsdirektören vid Södermalms 

stadsdelsförvaltning. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
 
Ärendet 

Stadens nuvarande avtal om sommargårdsverksamhet (kollo) löper ut 

vid årsskiftet 2017/2018 och en ny upphandling krävs därför.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden deltar i den gemensamma 

upphandlingen som Södermalms stadsdelsförvaltning på KF:s 

uppdrag genomför. Förvaltningen föreslår även att nämnden uppdrar 

åt stadsdelsdirektören att fatta beslut i alla frågor rörande 

upphandlingen, samt att stadsdelsdirektören ges möjlighet att i sin tur 

vidaredelegera beslutanderätt till stadsdelsdirektören vid Södermalms 

stadsdelsförvaltning. 

 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 19 januari 2017. 

Dnr. 2.2.1.-031/2017  

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12.1 
 
Verksamhetschef inom hälso- och sjukvården, enligt HSL § 
29 för ungdomsmottagningen 
 

 
Stadsdelsnämndens beslut 
Avdelningschefen Jeanette Holmqvist utses från och med  

2017-02-02  till verksamhetschef inom avdelningen Individ- och 

familjeomsorg, barn- och unga, för ungdomsmottagningen i Enskede-

Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning. 

 

I och med det upphör uppdraget att vara verksamhetschef, för tidigare 

enhetschef Efva Gullberg, som slutat sin anställning, vid Enskede-

Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning. 

Verksamhetschefen ger i uppdrag, enligt hälso- och sjukvårdslagen § 

30, till särskilt ansvariga befattningsinnehavare att ansvara för 

angivna arbetsuppgifter från och med 2017-02-02 

 

   

   

   

   

     Ärendet 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd är som vårdgivare för den 

kommunala hälso- och sjukvården enligt § 29 hälso- och 

sjukvårdslagen (HSL) skyldig att utse verksamhetschef med ansvar 

för hälso- och sjukvården i stadsdelen. 

Verksamhetschefen ger i uppdrag till särskilt ansvarig 

befattningsinnehavare att fullgöra enskilda arbetsuppgifter på 

ungdomsmottagningen enligt hälso- och sjukvårdslagen vilket leder 

till högre patientsäkerhet och att god kvalitet av att vården säkerställs. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 30 januari 2017. 

Dnr 1.2.1.-050/2017 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13  
 
Samrådsförslag till ny översiktsplan för Stockholm 
Remissvar 

 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

stadsbyggnadskontoret på remissen 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 
Ärendet 

Stockholm behöver bygga mycket nya bostäder för att tillgodose 

en växande befolkning och samrådsförslaget till en ny 

översiktsplan anger riktlinjerna för en hållbar stadsutveckling 

kopplat till detta. Särskild fokus ligger på social hållbarhet med 

ambitioner att skapa en sammanhållen stad med jämnt fördelade 

resurser. En tydlig skillnad mot gällande översiktsplan, 

Promenadstaden, är att man har gått ifrån en flerkärning 

stadsstruktur till en mer sammanhållen stad där man strävar efter 

att bygga samman områden. 

Förvaltningen ställer sig positiv till mycket av det som framhålls i 

översiktsplanen, men har vissa synpunkter och medskick som bör 

beaktas vid stundande revideringsarbete.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 19 januari 2017. 

Dnr. 1.5.3.-693/2016. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra 

och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

  
Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis 

m.fl. (MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade bifall till 

eget förslag till beslut. 
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Särskilt uttalande 
Från en enig nämnd 

”Översiktsplanen är ett mycket viktigt dokument som bidrar att 

vår stad kan planeras på långsiktigt hållbart sätt. Vi partier i 

stadsdelsnämnden har olika åsikter om planen och hur den kan 

förbättras, men har också kunnat enats om vissa gemensamma 

ståndpunkter som i första hand berör vår egen stadsdel.  

 

Söderort lider brist på arbetsplatser. Flera större företag har flyttat 

(ex Ericsson och Telia) samtidigt som tusentals bostäder planeras. 

Pendlingen in till city och till norra Stockholm ökar. Risker finns 

att våra stadsdelar i söderort utvecklas till områden man sover 

och lever i, men jobbar i andra delar av staden. För att skapa ett 

mer hållbart Stockholm, där människor kan arbeta, leva och bo i 

närområdet, behöver fler arbetsplatser skapas i söderort. 

Möjligheten finns att t ex utveckla Globen-Gullmarsplansområdet 

med betydligt fler attraktiva kontorsytor, särskilt om det vore 

möjligt att överdäcka delar av Nynäsvägen. Detsamma rör de 

insomnade planerna på Älvsjö/Örby, som är ett område nära city 

med utmärkta kommunikationer vid Älvsjö som bör kunna vara 

attraktivt inte bara för bostäder och rekreation, utan även för 

arbetsplatser.  

 

Enskede-Årsta-Vantör tillhör de stadsdelar som växer allra mest 

de närmaste åren. När stadsdelen växer bör stor hänsyn tas till 

befintlig struktur men samtidigt bör de väghinder som skiljer 

stadsdelar åt, byggas bort. När Årstafältet bebyggs kommer 

Östberga och Årsta på ett naturligare sätt knytas ihop. I dag 

begränsar Nynäsvägen kontakterna mellan Enskede och 

Enskededalen. Kan delar av Nynäsvägen däckas över och förses 

med både bostäder, arbetsplatser och ytor för rekreation, skulle 

stadsdelarna på ett naturligt sätt integreras med varandra. Andra 

möjligheter till överdäckning för att utveckla vår stadsdel med 

fler bostäder och arbetsplatser är Huddingevägen från Juliaborg 

mot Älvsjömässan i samband med att Älvsjö/Örby utvecklas, 

området kring Östberga, såväl mot återvinningsstationen som mot 

Årstafältet. I en förtätad stad där breda vägar kommer att smalnas 

av, såsom Johanneshovsvägen eller tät stad byggas nära, ex 

Örbyleden, är det viktigt att säkerställa att utryckningsfordon kan 

ta sig fram smidigt. Överdäckningar eller nedgrävningar av vägar 

är dessutom kostsamma och behöver därför föregås av ordentliga 

finansieringsstudier där exempelvis en blandning av 
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grönkompensationspengar, intäkter från fastighetsförsäljning och 

värdet i sig av en satsning på rekreationsytor kan beaktas.  

 

I en framtid behöver också kommunikationerna utvecklas. För 

Östberga och den kommande stadsdelen Årstafältet är det viktigt 

att denna fråga bevakas särskilt noga. Sverigeförhandlingen 

utreder för närvarande en förlängning av tunnelbanan till 

området. Ett annat alternativ är  att en gren av tvärbanan 

förbindas med Älvsjö där den kan knytas ihop med kommande 

spårväg syd. På så sätt skulle kommunikationerna stärkas och 

möjligheterna att utveckla områdena ytterligare förstärkas. För 

Ösbergaborna, som länge lidit av dåliga kommunikationer, skulle 

denna förbindelse vara ett lyft.  

 

När vår stadsdel blir tätare fyller grönområden och parker en allt 

viktigare funktion där fler människor kommer att använda dessa. 

De gröna kilarna som är så viktiga för Stockholms biologiska 

mångfald och finns nära Stockholms stadskärna behöver 

definieras och förtydligas så dess vikt belyses i översiktsplanen.  

 

Framtida utbyggnadsområden, ex Hagsätra och Älvsjö, gränsar 

mot andra kommuner. Bättre samarbete mellan kommuner 

behövs för att exempelvis säkerställa kommunkationer, god 

stadsbyggnad och planering för grönområden över 

kommungränser.” 

 

 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Peter Backlund (L) 

”Förslaget till en ny Översiktplan (ÖP) för Stockholm är i huvudsak 

väl utformat. Mycket av det som nämns i samrådsförslaget är frågor 

som Liberalerna och Alliansen länge drivit. Med det sagt har vi ett 

antal synpunkter som vi anser att en ny Översiktsplan tydligare borde 

förhålla sig till. 

 

Liberalerna är ett parti som tar ansvar för ett kraftfullt byggande i 

Stockholm, och det råder inga tvivel om att vi måste bygga mycket 

under en lång tid framöver, men om man vill bygga mycket måste 

man också bygga bra. Risken med att bygga väldigt många bostäder 

på en gång är nämligen att viktiga projekt slutar på ett 

stadsbyggnadsmässigt dåligt sätt. Ett exempel på detta är 

miljonprogrammens byggboom.  
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Liberalerna anser därför att det är viktigt att Stockholms fortsatta 

planering sker utefter en områdesplanering. Goda lokala 

områdesplaner, som noga analyserat det aktuella områdets 

landskapsmässiga och kulturhistoriska förutsättningar och som på ett 

strukturerat och inkluderande sätt tagit till sig lokalbefolkningens 

kunskap om att leva i området, ger rätt förutsättningar för en 

stadsutveckling som håller i minst hundra år. Områdesplaner är ett 

annat sätt att planera nybyggnation än de förtätningar som ofta skett 

utan en genomtänkt strategi i många av våra ytterstadsdelar. De utgör 

en god grund för att göra större, mindre detaljerade detaljplaner. Den 

största fördelen med områdesplanerna är att de ger goda 

förutsättningar för att planera in all samhällelig infrastruktur så som 

skolor, förskolor, äldreboende och idrottsytor i takt med att staden 

växer. Översiktsplanen behöver bli tydligare i vad som är prioriterat i 

de olika områdena. Tex genom att ange hur Arkitektur Stockholm 

och Stockholms byggnadsordning ska nyttjas i dessa områden. Ett 

konkret exempel på när ÖP behöver ge vägledning för 

stadsutvecklingen är i fallet av trädgårdsstädernas av/utveckling -som 

pågår utan någon genomtänkt strategi. 

 

En attraktiv, spännande och levande stadsmiljö handlar nämligen inte 

om enskilda byggnader utan om samspelet mellan alla de 

byggnaderna som tillsammans utgör staden. Stockholm ska växa 

genom att vi bygger vidare på det som fungerar – det som skapar en 

tät, levande, grön och attraktiv stad. Innerstadens täta kvartersstruktur 

ska kompletteras, bland annat med fler bostäder i cityområdet, och 

tillåtas att växa utanför tullarna. Ytterstaden områden behöver bli 

tätare och mer funktionsblandade för att därmed förbättra underlaget 

för kaféer, restauranger, andra kommersiella lokaler, samhällsservice 

samt utbyggd kollektivtrafik. Med en genomtänkt planering kan 

ytterstaden förtätas på ett sätt som skapar många nya bostäder och 

arbetsplatser, samtidigt som ytterstadsområdenas karaktär och gröna 

värden beaktas.  

 

I dag pendlar många från söderort och västerort till norrort eller city 

där arbetsplatserna finns. En hållbar stadsutveckling innebär att fler 

attraktiva arbetsplatser, exempelvis i form av nya kontorsfastigheter, 

också måste skapas i de områden där sådana saknas samtidigt som 

det byggs fler bostäder. Ett sådant område skulle kunna vara 

Gullmarsplan-Globen där utrymme finns för både fler bostäder och 

arbetsplatser. Stockholms stad måste också fortsätta med att flytta ut 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2017-02-02 
nr 2/2017 

Sida 22 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

förvaltningar och bolag till ytterstaden. En levande och 

välfungerande stad förutsätter att alla stadsdelar har en bra blandning 

av bostäder och arbetsplatser. Genom att flytta ut stadens 

verksamheter minskar lokalkostnaderna och underlaget för service 

och verksamheter ökar i ytterstadens stadsdelar. Det blir också 

möjligt att omvandla tomställda lokaler i innerstaden till bostäder. 

 

Stadens bostadsbyggande måste också planeras för att möta alla 

stockholmares olika behov. Stadens utveckling ska därför vägledas 

av målsättningen om en god blandning av upplåtelseformer i hela 

staden, inbegripandes hyresrätter, bostadsrätter, ägarlägenheter, 

studentbostäder, småhus, radhus och villor. Det betyder att staden i 

områden som domineras av bostadsrätter ska verka för att det byggs 

fler hyresrätter, och vice versa verka för att det i områden som 

domineras av hyresrätter byggs fler bostadsrätter. Vi ser en oroande 

utveckling av miljonprogramliknande strukturer, t ex när 

Stockholmshus placeras i stora områden, tex i Tensta, 

Farsta/Larsboda, Solberga. 

 

En bygga en tätare stad borgar även för en hållbar stad. Genom att ha 

sina funktioner samlade kan staden göra ett rikt och varierat utbud 

tillgängligt för alla. Här finns bra underlag för kollektivtrafik, goda 

förutsättningar för hög energieffektivitet och dessutom tar man delvis 

redan använd mark i anspråk när man bygger nytt.  När Stockholm 

växer kommer dock vissa grönområden behöva tas i anspråk för nya 

bostäder, arbetsplatser, service och infrastruktur. Dagens gröna 

struktur kommer att förändras, inte minst i ytterstaden. Det ställer 

höga krav på en genomtänkt planering och att man tar vara på 

möjligheter att utveckla och förbättra parker och naturområden, så att 

de kan möta framtidens behov. Stadens naturreservat ska respekteras.  

 

Stadsutvecklingen och planeringen av kollektivtrafik måste vidare i 

högre grad samverka. När nya stadsutvecklingsområden byggs är det 

av stor vikt att staden tidigt involverar landstingets trafiknämnd, så 

att ny kollektivtrafik redan kan finnas på plats när människor flyttar 

in. Och när vi bygger i redan befintliga bostads- och arbetsområden 

är det av stor vikt att bebyggelsen, i högsta möjliga mån, lokaliseras 

till lägen med bra kollektivtrafik. Samarbetet mellan staden och 

landstinget bör därför både stärkas och utvecklas på detta område. 

 

En tät stad förbättrar även förutsättningarna för den levande staden. 

En funktionsblandad bebyggelse med bostäder, arbetsplatser, handel 
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och kultur ger en attraktiv stadsmiljö och befolkningstätheten ser till 

att verksamheterna går runt. Vad det gäller stadsmiljön måste 

ambitionen vara att skapa attraktiva och varierande boendemiljöer i 

hela staden, med närhet till torg, parker, levande gatustråk och 

samhällsservice.  

 

Stockholm behöver också utvecklas till en mer sammankopplad stad. 

Idag isoleras framförallt ytterstadsområdena effektivt från varandra 

av breda trafikleder eller otillgängliga naturområden. Det måste bli 

enklare att röra sig mellan olika stadsdelar, och vi måste därför 

förbättra framförallt gångstråk, cykelvägar och 

kollektivtrafikförbindelser mellan stadsdelarna. Fler stadsdelar bör 

även byggas ihop i syfte att öka tillgängligheten, tryggheten, den 

sociala integrationen, det naturliga flödet och det ekonomiska utbytet 

mellan områdena. När områden växer samman erbjuds även 

möjligheterna till att skapa nya attraktiva stadsmiljöer och offentliga 

rum.  

 

Med miljonprogramområdenas sovande struktur och brist på 

stadsgator följer en känsla av otrygghet när det blir mörkt. Att bygga 

en tätare stad innebär också att Stockholm blir tryggare. Det är vidare 

viktigt med ett tydligt jämställdhetsperspektiv i stadens 

trygghetsarbete, inte minst när det gäller utomhusmiljön. Varken 

kvinnor eller män ska känna otrygghet eller rädsla för att utsättas för 

brott. Detta måste beaktas vid utformningen av våra gemensamma 

miljöer. 

 

Staden behöver också bli bättre på att se till att även sådan 

infrastruktur som inte utgörs av gator, spår, bostäder, arbetsplatser 

och kommersiella lokaler byggs ut för att klara av framtida behov. 

Det rör sig exempelvis om ytor för spontanidrott, idrottshallar, 

bibliotek, förskolor, skolor och parker. Vi kan inte enbart bygga 

bostäder, vi måste bygga stad. I dag fungerar inte planeringen av 

dessa funktioner, översiktsplanen måste därför bli mera konkret i 

dessa avseenden. 

 

Stockholm är en av världens vackraste städer. Här finns unika värden 

i den genom århundraden framväxta stadsmiljön och samspelet 

mellan vattnet och stadens höjder är en oumbärlig del i det som gör 

Stockholm så vacker och trivsamt. Stockholms vatten och grönska 

hör till de mest älskade värdena hos dem som bor i staden. Det ska vi 

vara rädda om. Kulturmiljöerna har en stark ställning i många 
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stockholmares medvetande och bidrar starkt till stadens attraktivitet. 

 

Stockholm har många vackra, välplanerade och uppskattade villa- 

och radhusområden. Dessa områden utgör en mycket viktig del av 

stadens attraktivitet. Både som gröna, lummiga lungor och som 

boende med andra värden än i stenstaden. Varje komplettering med 

ny bebyggelse och förtätning i trädgårdsstaden måste därför noga 

bedömas utifrån en rad olika faktorer, inte minst hur de 

arkitektoniska värdena i omgivande bebyggelse påverkas och hur det 

nya huset påverkar områdets karaktär.  

 

Vattnet och de naturliga höjdskillnaderna utgör en stor del av stadens 

själ. Utblickarna över de historiska delarna av staden får inte byggas 

för. Med god arkitektonisk utformning vill vi bygga högt där det 

passar och fungerar, men vi måste samtidigt inse att det varken är 

effektivt, lämpligt eller önskvärt överallt. Vi anser därför att 

Stockholms byggnadsordning och Arkitektur Stockholm ska få en 

högre status i kommande Översiktsplan än i samrådshandlingen. 

 

Att bygga stad är i högsta grad en kvalitetsfråga. Förutom att 

utveckla staden och investera i framtiden kan nyproduktionen 

användas som verktyg för att korrigera tidigare misstag. Används den 

på fel sätt skapar vi istället nya. En genomtänkt 

stadsutvecklingsstrategi möter därför det ständigt ökande behovet av 

bostäder, arbetsplatser och infrastruktur samtidigt som den alltid har 

för ögonen behovet av att vi bygger en långsiktigt hållbar, levande, 

attraktiv och trivsam stad. Risken är annars att vi bygger miljöer som 

i framtiden kan visa sig vara både oattraktiva, ineffektiva, otrygga 

och oekonomiska. Det gynnar ingen, allra minst stockholmarna. 

Detta måste även Översiktplanen ta fasta på.”  

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamoten Jonas Nilsson, 

tjänstgörande ersättaren Björn Wredberg alla (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna förslaget; 

Stadsdelsnämnden beslutar följande: 
att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 

att därutöver anföra följande: 

 

Vi anser i likhet med miljöförvaltningen att förslaget till en ny 

översiktplan (ÖP) för Stockholm har en bra inriktning. Mycket av det 

som nämns i samrådsförslaget är frågor som Alliansen länge drivit. 
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Avvägningen att en stor andel av regionens kommande 

bostadsbyggande bör ske i Stockholms stad, med god tillgång till 

kollektivtrafik och annan samhällsservice är vi i likhet med 

förvaltningen mycket positiva till.  

  

Att bygga staden inifrån och ut med fokus på tät, varierad bebyggelse 

i kollektivtrafiknära lägen är stadsbyggnadsprinciper vi länge arbetat 

för och det är därför glädjande att det återfinns i samrådsförslaget. Vi 

instämmer dock i miljöförvaltningens kritik om att det i ÖP saknas en 

tydlig inriktning vad gäller att hålla hög exploateringsgrad i 

kollektivtrafiknära lägen.  

 

Översiktsplanens ambitioner med en mer blandad bebyggelse där 

staden ska verka för att stadsdelar med ett ensidigt utbud av 

upplåtelseformer ska ges större blandning är ett lovvärt initiativ. Vi 

ställer oss kritiska till miljöförvaltningens inställning till att staden 

bör vara ”mycket restriktiv” med att planera för radhus och villor.  

 

När det gäller områdesplanering som nämns i ÖP finns det många 

miljömässiga fördelar och stora möjligheter för förvaltningarna att 

samarbeta bättre. I det avseendet instämmer vi med 

miljöförvaltningens synpunkter att många miljöfrågor som 

exempelvis dagvattenhantering och grönstruktur förutsätter planering 

över större områden.  

 

Glädjande är även att ÖP föreslår en omvandling av flera trafikleder i 

Stockholm till stadsboulevarder. Dock ställer vi oss skeptiska till 

miljöförvaltningens rekommendationer att dessa genomgående bör 

ske i form av lamellbebyggelse. Vi anser att en utredning kring 

planering och exploatering av dessa trafikleder bör ske snarast, och 

inte som ÖP föreslår det på längre sikt. Detsamma gäller för 

överdäckningar av trafikleder, där översiktplanen förefaller kyligt 

inställd. Vi menar å andra sidan att det är ett konstruktivt sätt att 

utnyttja så mycket utrymme som möjligt för att bygga ihop staden 

där järnväg, spår eller vägar separerar områden.  

 

Stockholms luftkvalitet är redan idag ett stort problem. Och utformar 

vi inte staden på rätt sätt, såsom miljöförvaltningen poängterar, 

riskerar problemet bara att bli större. Utöver att vara en oerhört 

viktigt del för Stockholmarnas välbefinnande, är luftkvaliteten i 

staden även viktig för att kunna bygga nya bostäder. På exempelvis 

Valhallavägen har vi sett att det sedan länge planerade 
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bostadsbyggandet har stoppats, just på grund av den dåliga 

luftkvaliteten. Detta är såklart inte hållbart i en stad som växer i 

rekordtakt. Därför vill vi att regeringen ger Stockholm de verktyg 

som behövs för att möta problemen. Ett lokalt beslutsfattande över 

trängselskatten skulle kunna vara ett steg på vägen. I väntan på detta 

bör Stockholm ges möjligheten att införa särskilda miljözoner där 

luften är som sämst. Det är dock viktigt att en sådan möjlighet först 

föregås av noggranna lokala utredningar och att kostnaderna tydligt 

kan motiveras av miljö- och hälsoskäl. 

 

Att Stockholm växer råder det få tvivel om. Frågan är bara hur. 

Därför hade vi önskat att ÖP innehöll mer om hur höga hus och tät 

bebyggelse effektivt sparar grönområden och möjliggör för nya 

grönområden att anläggas.  

 

Vi vill även poängtera och synliggöra att det i översiktplanen helt 

saknas ambitioner på fler miljöprofils eller miljöspetsområden i 

Stockholm, vilket vi ställer oss kritiska till.  

 

Slutligen vill vi likt miljöförvaltningen poängtera vikten av att 

Älvsjöskogens naturreservat och pendelcykelstråken bör framgå i 

kartan över stadsutvecklingsmöjligheter i översiktsplanen.” 

Översiktsplanen är ett mycket viktigt dokument som bidrar att vår 

stad kan planeras på långsiktigt hållbart sätt. Vi partier i 

stadsdelsnämnden har olika åsikter om planen och hur den kan 

förbättras, men har också kunnat enats om vissa gemensamma 

ståndpunkter som i första hand berör vår egen stadsdel.  

 

Söderort lider brist på arbetsplatser. Flera större företag har flyttat (ex 

Ericsson och Telia) samtidigt som tusentals bostäder planeras. 

Pendlingen in till city och till norra Stockholm ökar. Risker finns att 

våra stadsdelar i söderort utvecklas till områden man sover och lever 

i, men jobbar i andra delar av staden. För att skapa ett mer hållbart 

Stockholm, där människor kan arbeta, leva och bo i närområdet, 

behöver fler arbetsplatser skapas i söderort. Möjligheten finns att t ex 

utveckla Globen-Gullmarsplansområdet med betydligt fler attraktiva 

kontorsytor, särskilt om det vore möjligt att överdäcka delar av 

Nynäsvägen. Detsamma rör de insomnade planerna på Älvsjö/Örby, 

som är ett område nära city med utmärkta kommunikationer vid 

Älvsjö som bör kunna vara attraktivt inte bara för bostäder och 

rekreation, utan även för arbetsplatser.  
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Enskede-Årsta-Vantör tillhör de stadsdelar som växer allra mest de 

närmaste åren. När stadsdelen växer bör stor hänsyn tas till befintlig 

struktur men samtidigt bör de väghinder som skiljer stadsdelar åt, 

byggas bort. När Årstafältet bebyggs kommer Östberga och Årsta på 

ett naturligare sätt knytas ihop. I dag begränsar Nynäsvägen 

kontakterna mellan Enskede och Enskededalen. Kan delar av 

Nynäsvägen däckas över och förses med både bostäder, arbetsplatser 

och ytor för rekreation, skulle stadsdelarna på ett naturligt sätt 

integreras med varandra. Andra möjligheter till överdäckning för att 

utveckla vår stadsdel med fler bostäder och arbetsplatser är 

Huddingevägen från Juliaborg mot Älvsjömässan i samband med att 

Älvsjö/Örby utvecklas, området kring Östberga, såväl mot 

återvinningsstationen som mot Årstafältet. I en förtätad stad där 

breda vägar kommer att smalnas av, såsom Johanneshovsvägen eller 

tät stad byggas nära, ex Örbyleden, är det viktigt att säkerställa att 

utryckningsfordon kan ta sig fram smidigt. Överdäckningar eller 

nedgrävningar av vägar är dessutom kostsamma och behöver därför 

föregås av ordentliga finansieringsstudier där exempelvis en 

blandning av grönkompensationspengar, intäkter från 

fastighetsförsäljning och värdet i sig av en satsning på 

rekreationsytor kan beaktas.  

 

I en framtid behöver också kommunikationerna utvecklas. För 

Östberga och den kommande stadsdelen Årstafältet är det viktigt att 

denna fråga bevakas särskilt noga. Sverigeförhandlingen utreder för 

närvarande en förlängning av tunnelbanan till området. Ett annat 

alternativ är  att en gren av tvärbanan förbindas med Älvsjö där den 

kan knytas ihop med kommande spårväg syd. På så sätt skulle 

kommunikationerna stärkas och möjligheterna att utveckla områdena 

ytterligare förstärkas. För Ösbergaborna, som länge lidit av dåliga 

kommunikationer, skulle denna förbindelse vara ett lyft.  

 

När vår stadsdel blir tätare fyller grönområden och parker en allt 

viktigare funktion där fler människor kommer att använda dessa. De 

gröna kilarna som är så viktiga för Stockholms biologiska mångfald 

och finns nära Stockholms stadskärna behöver definieras och 

förtydligas så dess vikt belyses i översiktsplanen.  

 

Framtida utbyggnadsområden, ex Hagsätra och Älvsjö, gränsar mot 

andra kommuner. Bättre samarbete mellan kommuner behövs för att 

exempelvis säkerställa kommunkationer, god stadsbyggnad och 

planering för grönområden över kommungränser.  
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Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (Kd) instämde i det särskilda uttalande från 

den eniga nämnden. 
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§ 14   
 
Naturvårdsverkets förslag till åtgärder för minskad 
nedskräpning - remissvar 

  

 
Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som remissvar till 

kommunstyrelsen, trafikroteln. 

 

 
 
Ärendet 

Naturvårdsverket har på uppdrag av regeringen tagit fram förslag 

till åtgärder för minskad nedskräpning. Det har inneburit en 

utvärdering av nedskräpningsbotens styreffekt som infördes 

2011, förslag på nödvändiga förändringar samt utredning och 

förslag för hur arbetet på nationell nivå ska kunna ske 

förebyggande Förvaltningen ställer sig positiv till att ett 

förtydligande görs gällande ansvar och finansiering och 

instämmer i upplevelsen av att nedskräpningen ökat, framförallt 

så kallad tjuvtippning. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 16 januari 2017. 

Dnr. 1.5.1.-799/2016 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15  
 
Revisionsrapport om ”Aktivitetsansvaret och 
arbetsmarknadsinsatser till unga” 

 
Stadsdelsnämndens beslut 
Nämnden godkänner förvaltningens svar på remissen och överlämnar 

det till Revisionskontoret. 

 

 
Ärendet 

Revisionskontoret har gjort en granskning gällande om nämnderna 

erbjuder och följer upp insatser inom ramen för det kommunala 

aktivetsansvaret samt till unga arbetslösa 20-29 år. Granskningen har 

också omfattat att följa upp om rekommendationerna från den 

granskning som gjordes 2013 har beaktats.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 12 december 2012. 

Dnr. 1.4.-774/2016 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16  
 
Motion om ett jobbtorg för validering 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen till kommunstyrelsen. 

 

2. Nämnden avstyrker motionen 

 

 

Ärendet 

Motion om ett jobbtorg för validering, skriven av Gulan Avci (L) och 

Lotta Edholm (L) har översänts till stadsdelsnämnden för yttrande. I 

motionen föreslås att kommunfullmäktige inrättar ett nytt jobbtorg 

med inriktning mot validering av personer som nyanlänt till Sverige 

samt kombineras med språkinlärning genom SFI-utbildning. 

Förvaltningen anser att det finns behov av ett effektivare sätt att 

validera nyanländas yrkeskunnande men att det bör tas i beaktande att 

detta ansvar ytterst åligger Arbetsförmedlingen.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 18 januari 2017. 

Dnr. 1.4.-774/2016 

 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V), yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade tillstyrkan av motionen. 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för förslag att tillstyrka motionen. 
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§ 17  
 
Anmälningsärenden 

  

1. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m. 

2. Tjänstemannabeslut   

3. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde den 27 januari 2017 

4. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor från sammanträde 

den 30 januari 2017   

5. Protokoll från Förvaltningsgruppen den 24 januari 2017. 

6. Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till 

förvaltningen  

 

 
Beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 18   

Nämndens frågor 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda nedanstående 

skriveler och återkomma till nämnden. 

 

Heltid på förskolan 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) 

 

”Den rödgrönrosa majoritetens beslut om att ge barn till föräldraledig 

rätt att vara i förskolan på heltid är i kraft och förskolorna räknar med 

att det ska börja märkas efter helgerna. När den politiska majoriteten 

nu ger personalen fler arbetsuppgifter utan att skjuta till mer resurser 

måste vi se till att effekterna granskas.  

 

Förskolan i Stockholms stad står inför en rad utmaningar där växande 

barnkullar samt bristen på utbildade förskollärare är de allra mest 

akuta och högst prioriterade frågorna just nu. Det är därför svårt att 

motivera prioriteringar som innebär att ett redan generöst regelverk 

blir än mer omfattande. 

 

Moderaterna har tagit fasta på den kritik mot rätt till heltid som 

kommit från pedagoger, föräldrar, Lärarförbundet och 

remissinstanser. Vi vill utreda hur barnen, personalen och 

verksamheten i stort påverkas av att barn till föräldralediga nu har rätt 

att vara heltid i förskolan istället för som tidigare max 30 timmar i 

veckan. 

 

 

Med anledning av ovan önskar vi svar på följande frågor: 

 

- Vad bedömer förvaltningen att effekterna av förändringen 

kommer att vara för stadsdelens förskolor? 

- Hur ser förvaltningen på möjligheten att återkomma till nämnden 

med en återkommande granskning, exempelvis i anslutning till 

varje delårsbokslut, kring effekterna som förändringen har haft?” 
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Ändrad delegation gällande ärenden som avser ansökan om plats 

på särskilt boende 

Ledamoten Peter Backlund (L) 

 

”Vi yrkar att stadsdelsnämnden beslutar följande: 

1. Att delegationsordningen ändras så att ärenden som avser ansökan 

om plats på särskilt boende ska underställas sociala delegationen för 

avgörande när förslag till beslut är att inte bevilja plats för den 

sökande. 

2. Att därutöver anföra följande. 

Att få komma till ett tryggt och anpassat äldreboende är en hälso- och 

trygghetsfrämjande faktor. Tyvärr finns det många äldre som borde få 

plats på servicehus eller vård- och omsorgsboende, men som får 

avslag. Det finns en uppfattning om att det önskvärda är att man bor 

kvar hemma så länge som möjligt, även om det inte är vad den äldre 

vill. Vill man dock bo kvar hemma med hemtjänst ska man självklart 

få göra det. 

 

Kommunfullmäktige har antagit nya riktlinjer som är tänkta att 

förtydliga att oro och ensamhet ska tillmätas större betydelse vid 

bedömning av rätt till särskilt boende. Dessa riktlinjer har dock ännu 

inte fått något märkbart genomslag. Andelen sökande som får avslag 

på ansökan om plats på servicehus ligger stabilt på över 40 procent. 

Servicehusplatser och vård- och omsorgsboendeplatser avvecklas. I 

medierna finns regelbundet rapporter om mycket gamla personer som 

inte får rätt att komma till ett boende trots att de känner oro. Även i 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds sociala delegation är vår 

erfarenhet att vi har fall som vi har fått tillbaka efter överklagan och 

som fått rätt, där oro har väg tungt i avgörandet.  

 

Att riktlinjerna, som är tänkta att gälla lika över hela staden, inte 

heller tillämpas på samma sätt framgår också av revisorernas 

granskning av stadsdelarnas arbete för att skapa tryggt boende för 

äldre. Den innehåller bl.a. statistik på stadsdelsnivå över bifall och 

avslag på ansökningar om boende (för de stadsdelar som revisorerna 

granskat) för 2015. 

 

Siffrorna visar att 92 procent av ansökningarna om servicehus i 

Hägersten-Liljeholmen (47 av 51) avslogs. Detta kan jämföras med 15 

avslag av 70 ansökningar i Spånga-Tensta. Dessa skillnader är 
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anmärkningsvärda. Så stora omotiverade skillnader mellan 

stadsdelarna är inte acceptabla. 

 

För att bidra till tolkningen av riktlinjerna, och för att säkerställa att de 

upprätthålls, vill vi att alla avslagsbeslut bekräftas av politikerna i 

sociala delegationen. 

 

Med avslagsbeslut avses beslut där den sökande nekas att flytta från 

ett ordinärt boende till ett särskilt boende, eller från servicehus till 

vård- och omsorgsboende. Det avser inte situationer där den sökande 

ansökt om servicehus men förslaget är att ge plats på vård- och 

omsorgsboende istället, vilket tekniskt sett bokförs som avslag. 

 

På sikt anser Liberalerna att alla äldre över 85 år som så vill bör kunna 

få plats på särskilt boende. För att minska antalet fall där mycket 

gamla människor nekas plats på ett äldreboende, och för att 

upprätthålla en likvärdig möjlighet till äldreboende, bör i avvaktan på 

detta delegationsrätten inskränkas.” 

 

 

 

 

 Angående lokaler att kunna användas av föreningar på kvällstid 

Ledamoten Peter Backlund (L) 

 

”Vid stadsdelsnämndens öppna möten och i kontakter med 

medborgare på andra sätt efterfrågas ofta en lokal för att kunna 

bedriva verksamhet för föreningar eller som mötesplats för tillfälliga 

aktiviteter av olika slag. Nystartade föreningar som riktar sig till 

ungdomar diskuterar ofta att de vill kunna bedriva sin verksamhet i en 

egen lokal. Problemet med brist på lokaler verkar återfinnas i hela vår 

stadsdel. Vi liberaler ser behoven, men det är förstås omöjligt att varje 

förening ska kunna ha en egen lokal. Däremot tror vi att det finns en 

del lokaler som ägs av t ex kommunala bolag och stadsdelsnämndens 

egna lokaler som skulle kunna utnyttjas på ett bättre sätt. Exempelvis 

finns en källarlokal som vid Årsta torg som är Familjebostäders. Vi 

tror också att några av våra förskolor skulle kunna användas på 

kvällstid av våra föreningar, också för att öka tryggheten i området. Vi 

skulle därför vilja att stadsdelsförvaltningen återkommer med en 

redovisning av: 
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Vilka lokaler drivna av kommunala bolag som finns i vår stadsdel och 

som skulle kunna användas för föreningsverksamhet och som 

mötesplatser.  

Vilka lokaler som är våra egna och som skulle kunna användas för 

föreningsverksamhet och som mötesplatser. 

Vilka åtgärder som skulle behöva vidtas för att öka nyttjandet av 

dessa lokaler.”  
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§ 19  

Stadsdelsdirektörens information 

Stadsdelsdirektören informerade om; 

 

Forum Jämställdhet i Örebro 31 januari till 1 februari.  

Förvaltningen var väl representerat med många deltagare samt även 

en nämndrepresentant, vid Sveriges största jämställdhetskonferens. 

Under två dagar bjöds på ett program med seminarier och 

metodverkstäder med ministrar och forskare experter och praktiker, 

som talare. Årets jämställhetspris tilldelades Eskilstuna kommun. 

 

Den 6 februari deltar representanter från förvaltningen i 

utbildningsförvaltningens skolutvecklingskonferens. 

   

Den 7 februari träffas nätverk vid SKL om IOP tillsammans med 

Fryshuset 

 

Den 20 februari, anordnar styrgruppen för jämställdhet vid 

förvaltningen en halvdag om jämställdhetsintegrering för alla  

skyddsombud.  

 

Den 20 februari är det också en halvdags kick off för arbetet med 

handlingsplanen för socialsekreterare och biståndshandläggare. 

Äldreförvaltningen leder arbetet.   

 

 Tvåspråkigheten på Enskede Servicehus, svenska och finska 

uppmärksammas i ett radioreportage den 6 februari i den finska 

kanalen. 

  

Den 21 mars, inbjudan till seminariet Att involvera Stockholm om 

medborgardialog 

 

Nämnden tackade för informationen 
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§ 20  -34 Sluten del 


